
Schoenmakerij Bakkersteeg
behouden

Schoenmaker Z i e r i k z e e u i t de Bakkers teeg was meer dan
v e e r t i g j a a r een beg r i p i n Le i d en . N a z i j n o v e r l i j d e n
v o r i g j a a r l e e k h e t l a a t s t e ambachte l i j ke b e d r i j f j e
u i t deze branche in de r e g i o verdwenen, maar deze
d r e i g i n g is s i n d s k o r t afgewend. In samenwerking m e t
d e S t i c h t i n g levend ambacht Le i den ( S t a l ) e n d e f a m i ‑
l i e Z i e r i k z e e hoopt schoenmaker Gíinus Nus t e l i n g h e t
b e d r i j f b innenkor t te heropenen.

S fee r
Nu s t e l i n g w i l d e s f e e r d i e d e afgelopen 43 j a a r i n d e
k l e i n e werkp laats is gegroe id zovee l moge l i j k bewa‑
r e n . "Voorop s t a a t h e t behoud v a n de schoenmakeri j
d i e i n 1949 d o o r Z i e r i k z e e i s i n g e r i c h t e n d i e s i n d s ‑
d i e n nauwe l i j ks is veranderd . Ik ben nu bez i g de zaak
een bee t j e op te knappen, maar ik l a a t zoveel moge‑
l i j k h e t z e l f d e . De nieuwerwetse machines heb ik een
bee t j e weggestopt a c h t e r in h e t v e r t r e k , de TL-bu izen
heb ik ve rvangen doo r lampen en een oude s t i kmach ine
s t a a t v o o r h e t raam, n a a s t d e t a f e l waar Z i e r i k z e e
a l t i j d aan we rk t e . Ve rde r b l i j f t a l l e s op z i j n oude
p l a a t s , de rek j es m e t zo len , de bak jes me t onderdelen
en de ins t rumen ten . I k heb me even afgevraagd o f i k
d e muren moes t gaan s c h i l d e r e n , maar d a t doe i k n i e t
omdat í k d an de s f e e r te v e e l geweld aandoe . "
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Het enige stuk van het pandje waar Nuste- 
ling wel driftig aan het timmeren sloeg 
is de gang. "Ik heb de verveloze muren 
voor een deel betimmerd. Zo laat je zien 
dat er een nieuwe wind waait door het 
bedrijf en dat het geen gemaksbod is om 
alles zoveel mogelijk in de oude staat te 
houden. Een deel van de muur bij de tele- 
foon verf ik niet. Daar schreef Zierikzee 
allerlei nummers en boodschappen op en 
het leek de familie en mij een aardig 
idee om dat zo te laten." 

J.ZIERIKZEE 
' HAN NAART 

ONDER RIJKST0EZICHT GEDIPL. 
SCHOENHERSTELLER 

Ook aan de buitenkant zal er voorlopig 
niet veel aan het pand veranderen. De 
eenvoudige ( l 9e eeuwse?) gevel met deur 
en twee ramen blijft ongewijzigd, alleen 
de buitenboel wordt opgeschilderd. Bin- 
nenkort komen er weer bakken met gerani- 
ums voor de ramen, net zoals Zierikzee 
jarenlang het groen in zijn vensters 
koesterde. Boven de werkplaats ligt een 
rommelzolder onder een onbeschutte kap. 
De enige dakkapel die nu nog met houten 
platen is dichtgetimmerd krijgt een verf- 
je en nieuwe ruiten, maar daar blijft het 
voorlopig bij. Omdat het pandje veel ach- 
terstallig onderhoud heeft wordt bekeken 
of in samenwerking met de gemeente een 
subsidie van monumentenzorg kan worden 
verkregen. Zelfs elementaire voorzienin- 
gen als gas en water ontbreken. Het toi- 
let op het binnenplaatsje achter de werk- 
plaats wordt doorgespoeld met regenwater 
dat in een ton wordt opgevangen. Nuste- 
ling staat echter huiverig tegenover al 
te rigoureuze ingrepen: "Als je hier bin- 
nenkomt is het alsof je in een tijdmachi- 
ne bent gestapt. Die entourage wil ik 
behouden en bij een restauratie is de 
kans groot dat die verdwijnt. Schoenmake- 
rijen als deze bestaan gewoon niet meer. 
Het is allemaal modern en strak met veel 
wit en lichtblauw en lamellen voor de 
ramen. Ik vind het prima, maar ik houd er 
niet van." 

Enthousiaste reactie buurt 
Buurtbewoners hebben enthousiast gerea- 
geerd op de plannen van Nusteling. "De 
werkplaats is het enige dynamische plekje 
in de straat, waar verder alleen woonhui- 

zen staan. De mensen vinden het leuk dat 
er weer wat gebeurt in hun straat en ze 
zijn ook buitengewoon behulpzaam. Water 
mag ik bij een van de buren halen. Ik ken 
die mensen nauwelijks, maar ik heb direct 
een sleutel gekregen. Dat is kenmerkend 
voor de manier waarop de mensen hier met 
elkaar omgaan." De schoenmaker denkt het 
waterprobleem voorlopig op te lossen door 
een jerrycan met een kraantje te instal- 
leren. "Het is een beetje moeilijk om 
klanten koffie aan te bieden en in de 
toekomst heb ik voor de bedrijfsuitoefe- 
ning ook water nodig. Ik wil hier onder 
meer orthopedische maatschoenen gaan ma- 
ken en daarbij heb je water nodig om gip- 
sen modellen te maken." 
Over de levensvatbaarheid van zijn be- 
drijf maakt Nusteling zich geen zorgen, 
ook al is dit de eerste keer dat hij voor 
zichzelf begint. Tot voor kort werkte de 
Oegstgeestenaar bij de Annakliniek in 
Leiden, waar hij in kader van een reorga- 
nisatie moest vertrekken. Momenteel werkt 
hij free-lance in de schoenenbranche en 
studeert hij voor het diploma orthope- 
disch maatschoenmaker. 
"Ik wil mij richten op de kwaliteits- 
schoen. De mensen betalen bij mij meer 
dan bij de hakkenbar, maar vanuit dat 
principe werkte Zierikzee ook. Ik heb 
goede hoop dat dat lukt. Het bedrijf noem 
ik ook nadrukkelijk een schoenmakerij, 
maar naast het reparatiewerk wil ik ook 
schoenen gaan maken, liefst op een zo 
ouderwets mogelijke manier. Waarom? Omdat 
maatschoenmaker mijn vak is en het mooi 
is om te doen." 
Nusteling wil daarvan niet de voornaamste 
activiteit maken, "maar ik wil toch kij- 
ken of mensen bereid zijn een fors bedrag 
te betalen voor handgemaakte schoenen. 
Maatpakken die drie à vier keer zo duur 
zijn dan een goed confectiepak worden ook 
verkocht. Een Mercedes doet niet onder 
voor een Rolls Royce, maar als mensen er 
het geld voor hebben kopen ze toch de 
duurste auto. En waarom? Enerzijds na- 
tuurlijk uit snobisme, maar anderzijds 
omdat ze het leuk vinden dat een echt vak 
nog bestaat." 

Ontspannen bestaan 
In de toekomst wil de ondernemer ook or- 
thopedische schoenen gaan maken. "Dat is 
een vak waarin je gemakkelijk je brood 
kan verdienen. Voordat ik aan ziekenfond- 
sen kan leveren moet ik eerst mijn diplo- 
ma halen en dat hoop ik binnenkort te 
doen." 
Rijk zal de nieuwe schoenmaker van zijn 
nering niet worden, maar dat is ook niet 
zijn bedoeling. "Deze werkplaats is voor 
mij een droom. Toen ik een paar jaar ge- 
leden door de Bakkersteeg fietste en Zie- 
rikzee achter het raam aan het werk zag 
dacht ik direct: zoiets wil ik ook. Ik 
ben gelijk op hem afgestapt om een 
praatje te maken en toen ik binnenliep 

Politie 
Het is tegen middernacht wanneer ik de 
politie bel. Ik ben niet de eerste. "Er 
zijn al veel meer klachten binnengeko- 
men", vertelt de man aan de andere kant 
van de lijn. "En er is al een wagen on- 
derweg. Maar u woont nu eenmaal in een 
studentenstad, helemaal te vermijden is 
dit soort overlast nooit". De politie 
vindt het blijkbaar niet altijd leuk om 
feestjes te verstoren. Toch blijft het 
vreemd dat juist de politie zich geroepen 
voelt om nachtelijke overlast van studen- 
ten te vergoelijken. Studenten mogen zich 
van mij zoveel uitleven als ze maar wil- 
len. Maar dat hoeft toch niet te gebeuren 
ten koste van hun medebewoners? 

Inmiddels lijkt de komst van de politie- 
wagen toch enig effect gesorteerd te 
hebben. Het geluid van de muziek neemt af 
en valt zelfs tijdelijk weg. Maar de rust 
is slechts van korte duur. Het is half 
een wanneer ik de politie ten tweede male 
bel. Het geluid is weer tot het oude, 
keiharde, volume aangezwollen. De wacht- 
commandant klinkt ditmaal oprecht ver- 
baasd. "Is het opnieuw begonnen? Dan zijn 
de heren wel heel kort van memorie". Nu 
wordt er blijkbaar duidelijker actie on- 
dernomen. Binnen vijf minuten valt de 
muziek weg en treedt een weldadige stilte 
in. 
Bellen werkt dus wel degelijk! Als er 
maar wordt volgehouden en 
als er maar voldoende mensen bellen! 

Een van de vele 
Overigens was dit maar een voorbeeld uit 
de vele die zich de afgelopen tijd hebben 
voorgedaan. Als het mooi weer is, is het 
vrijwel ieder weekend raak. Het Leids 
Dagblad maakte op 1 juni gewag van "tien- 
tallen meldingen" bij de poli tie in het 
weekeinde. "De kroon spanden een massale 
feestpartij in studentenhuis 't Wallon 
aan de Papengracht en een privé feest in 
de Julianastraat". Op de Papengracht nam 
de politie zelfs de geluidsinstallatie in 
beslag. Dat gebeurde na diverse telefoon- 
tjes van omwonenden, en nadat eerdere 
verzoeken aan de studenten om het kalmer 

aan te doen waren genegeerd .... om zes 
uur's ochtends. Met andere woorden, de 
betreffende omwonenden hebben die zater- 
dagnacht nauwelijks een oog dicht gedaan! 
Waarom moest het zo lang duren vóór de 
politie ingreep? Het in beslag nemen van 
een geluidsinstallatie mag er dan daad- 
krachtig uitzien, de omwonenden zouden 
toch heel wat beter geholpen zijn als de 
politie daar zes uur eerder toe was over- 
gegaan. En ook voor de studenten van het 
Wallon, die met grote regelmaat dit soort 
festijnen organiseren, zou het signaal 
wat duidelijker zijn overgekomen. Het 
signaal, dat het met deze nachtelijke 
feesten op een grote binnenplaats, dus in 
de open lucht, afgelopen moet zijn. 

Laat u niet weerhouden 
Niet alleen de politie, ook de omwonenden 
kunnen misschien nog wat meer doen om 
zich tegen deze misstanden te verweren. 
Wacht niet te lang met klagen bij de 
boosdoeners, en aarzel niet meteen de 
politie te bellen wanneer men zich niets 
van de klachten aantrekt. En blijf bellen 
tot aan de overlast een einde is gemaakt. 

Veel mensen laten zich van klagen afhou- 
den omdat ze denken dat nachtelijk lawaai 
'nu eenmaal' bij een binnenstad hoort, en 
dat studenten 'nu eenmaal' veel feest 
vieren, bij voorkeur alweer 's nachts. 
Maar er is niets vanzelfsprekends of on- 
vermijdelijks aan geluidsoverlast. Augus- 
tinus heeft meer dan twee weken lang 
feest gevierd vanwege het honderd- jarige 
bestaan. Zelfs de buren hebben er nauwe- 
lijks last van gehad. Onnodig lawaai, en 
vooral nachtelijk lawaai, maken de stad 
minder leefbaar. Ook al vinden sommige 
studenten (lang niet alle!) of lawaaiige 
buren of baldadige cafébezoekers het ge- 
woon om anderen hun muziek op te dringen 
en hun nachtrust te ontnemen, daarmee is 
het nog niet gewoon. Wie daar iets tegen 
onderneemt helpt zichzelf maar helpt ook 
anderen, en helpt tevens om de binnenstad 
bewoonbaar te houden. Wie de politie belt 
staat niet alleen. En hoe meer mensen er 
bellen, hoe beter het helpt. 

z\ H. ZAALBERG 
makelaardij bv 
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terlijk nog wat zelfstandiger gemaakt 
ten opzichte van het hoofdgebouw, 
door ook de linker hoek af te ronden, 
tot en met het dak; die afronding 
werd door de meeste aanwezigen minder 
geslaagd bevonden; 
de nieuwe hoofdingang, onder de arca- 
den, heeft een luifel gekregen, in 
plaats van het neonbord; de aanwezi- 
gen oordeelden dat aan de arcaden 
geen afbreuk mag worden gedaan door 
de luifel en de ingang naar voren te 
laten springen; dat zal ook niet ge- 
beuren; 
de architekt had zelfs een ontwerp 
voor het tuintje gemaakt! De aanwezi- 
gen konden zowel deze geste, als de 
uitwerking waarderen. Het groen zal 
laag zijn tegen de nieuwbouw en wat 
uitbundiger langs de waterkant. Ge- 
dacht wordt aan een steigertje. Een 
doorloop onder de arcaden wordt vol- 
doende geacht. In plaats van straat- 
verlichting wordt indirekte verlich- 
ting onder de arcaden gewenst. 
de trappenhuizen mogen 's avonds ver- 
licht blijven, maar geen kil schijn- 
sel werpen. 

De architekt heeft een prima verslag ge- 
maakt van deze bespreking. 

De tegemoetkomingen aan bewonerswensen 
betreffen vooral de aanpassing aan de 
aangrenzende bebouwing. Van Hille is 
daarbij geneigd om kompenserende details 
te ontwerpen, om zijn nieuwbouw voldoende 
eigen "smoel" te geven. Daaruit kan de 
hang naar verzelfstandiging van de nieuw- 
bouw ten opzichte van het oude hoofdge- 
bouw worden verklaard. Tevens zoekt hij 
nog naar een middenweg tussen de met de 
oude huizen harmoniërende raam- en geve- 
lindeling enerzijds en de eenheid en ei- 
gentijdsheid van de nieuwbouw anderzijds. 
Deze neiging zal ik niet aanmoedigen. 
In het· algemeen streven wij ernaar de 
ontwerper in zijn waarde te laten en niet 
op zijn stoel te gaan zitten. 

~1 ca6rt- 
S£CR00KU0$ SOI 

Jacqueline van Heteren 
Lange Brug 30 

2311 TM LEIDEN 
071-122 395 

academie 
sclentlflque de beauté - Paris 

1 oktober moet het 
definitief ontwerp 
gereed zijn, bij 
voorkeur met onze 
instemming. De 
bouwbegeleidings- 
kommissie komt 
daarvoor nog ten- 
minste één keer 
bijeen. 

Mijn konklusie van 
de procedure en de 
uitwerking tot nu 
toe luidt: zowel de 
toenemende mate 
waarin de ontwerper 

erin slaagt om tegemoet te komen aan de 
wensen van omwonenden, als de gelegenheid 
die geboden wordt aan de vertegenwoordi- 
gers om daaraan bij te dragen, zijn zeer 
te prijzen! Na het debacle van de Lucas 
van Leydenschool verdienen de Vliet en 
omgeving ook niet minder, maar wij moeten 
ons toch gelukkig prijzen dat dit plaats- 
vindt. 

Hans van Gelderen 

BELLEN HELPT 
Vrijdagavond 11 Juni. Ik heb zonet een 
late brief op de post gedaan en wandel 
terug naar huis, wanneer de stilte van de 
zomernacht plotseling verscheurd wordt 
door harde muziek en stemmen uit luid- 
sprekers. Ik kijk op mijn horloge: het is 
half twaalf. Een vreemde tijd om een ge- 
luidsinstallatie in de buitenlucht uit te 
proberen. Maar al spoedig wordt duidelijk 
dar er meer aan de hand is. De muziek 
schalt intussen zonder onderbreking in de 
nacht, en bijkomende geluiden duiden on- 
miskenbaar op een feest vlakbij in de 
open lucht. Van slapen kan op deze manier 
toch niets terecht komen, dus ga ik maar 
eens poolshoogte nemen op de plaats des 
onheils. Die is niet moeilijk te vinden: 
het feestrumoer komt uit de tuinen tussen 
Pieterskerkhof en Rapenburg. Een studen- 
tenfeest, hoor ik iemand zeggen. 

Ik bel aan bij een van de studentenhuizen 
en vraag of men niet op kan houden met 
dat lawaai. "Het is anders erg leuke mu- 
ziek", krijg ik ten antwoord. "Best moge- 
lijk, maar jullie houden wel de halve 
buurt uit de slaap". Dat lijkt niet veel 
indruk te maken, dus vertel ik er maar 
meteen bij dat ik de politie ga bellen 
als er niet onmiddellijk gestopt wordt. 
"Dan verstoort u een leuk feest", werpen 
ze tegen. Verder discussiëren heeft niet 
veel zin meer, besef ik. Honderden mensen 
in hun omgeving uit hun slaap houden en 
zich dan nog beklagen dat iemand hun 

daarin stoort - daar valt niet tegen op 
te praten. 

was ik gelijk verliefd op het interieur. 
Ik heb Zierikzee gevraagd of hij mij de 
zaak niet wilde verkopen als hij ooit zou 
stoppen. Daar praatte hij een beetje 
overheen, want volgens mij had hij het 
prima naar zijn zin. De hele dag stond de 
klassieke radiozender aan. Regelmatig 
kwam er eens iemand binnen om een praatje 
te maken, want hij was een zeer gezien 
figuur in de buurt. En dat is precies wat 
ik al lange tijd zoek: een ontspannen 
bestaan als zelfstandige. Ik hoef niet de 
hele wereld te hebben, als ik maar lekker 
kan werken met Hilversum vier aan." 

EJ 

TECHNISCH BEWONERS ADVI- 
SEURS HOUDEN SPREEKUUR IN 
DE BUURT I 
Sinds kort houden de Technisch Bewoners 
Adviseurs (TBA's) van de Stichting Wel- 
zijn elke week spreekuur in de drie Raad 
& Daadwinkels. Elke Leidenaar kan daar 
naar toe gaan met vragen over zijn of 
haar huis. 

Lekker wonen is belangrijk. Lekker warm, 
droog en rustig onder je eigen dak. In je 
eigen huis, flat of kamer. Een plek waar 
je graag thuis komt. Het is jammer, dat 
niet elke Leidenaar lekker woont. Omdat - 
bijvoorbeeld - het dak lekt, of de ver- 
warming het niet (goed) doet, of omdat de 
huur te hoog is. Maar ja: wat doe je er- 
aan? 

De TBA kan helpen 
Bij de Stichting Welzijn werken drie 
TBA's. Het zijn Frans Baks, Pieter Jansen 
en Leo ter Haar. Zij kunnen mensen met 
vragen en of problemen over hun huis goe- 
de raad geven. Ze hebben verstand van 
bouwen, verbouwen en van wat daar alle- 
maal bij komt kijken. Ze weten precies 
hoe je vochtproblemen kunt aanpakken. Zo 
weten de weg naar huisiegenaren en ge- 
meente-ambtenaren. Ze kennen de regels 
van wat mag en wat niet mag. 

Waar zijn die TBA's? 
De TBA's zitten niet bij de gemeente. Het 

zijn onafhankelijke adviseurs die werken 
in opdracht van bewoners. Ze zijn gemak- 
kelijk bereikbaar, en iedereen kan hen om 
hulp, steun en goede raad vragen. Hun 
vaste plek is bij de Stichting Welzijn 
aan de Breestraat 117, telefoon: (071)16 
77 99. U kunt bellen of langsgaan (maar 
bel dan svp eerst even voor een af- 
spraak). Op vrijdag zijn ze afwezig. 

Spreekuur in de Raad & Daadwinkels 
Bovendien houden de TBA' s nu elke week 
spreekuur in de drie Raad & Daadwinkels. 
U kunt erheen gaan of bellen tijdens het 
spreekuur. 
Hieronder het adres van de dichtsbijzijn- 
de Raad & Daadwinkel en de dag en tijd 
van de spreekuren: 

in Pancras Oost/Noordrijnevest: Ui- 
terstegracht 75, tel. 144337, elke 
dindagochtend van half tien tot 
twaalf uur. 

Nieuwe folder 
Er is een nieuwe folder waarin staat hoe 
de TBA's u kunnen helpen. De folder is op 
veel plaatsen te krijgen. Onder andere in 
de Raad & Daadwinkels en bij de Stichting 
Welzijn. 

BLIJF NIET ZITTEN MET UW PROBLEMEN 
VRAAG GOEDE RAAD AAN DE TBA'S! 

Vuilcontainers 
binnenstad? 
Zoals bekend is de gemeente binnenkort 
wettelijk verplicht het huisafval ge- 
scheiden in te zamelen. In de buitenwij- 
ken wordt het gewone afval en het zg. 
GFT-afval al gescheiden opgehaald. De 
bewoners beschikken daartoe over twee 
containers, een bruine voor het normale 
afval en een groene voor het GFT-afval. 
Om de 14 dagen wordt een van de twee door 
de gemeente geleegd. 
In de binnenstad en bij hoogbouw zijn 
deze containers veelal niet in huis te 
plaatsen. De gemeente heft daarom naar 
een andere oplossing gezocht. 
In plaats van ophalen aan huis dient men 
straks zelf zijn afval gescheiden naar 
containers te brengen. 

± BISTRO 
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Vrijdag 11 juni presenteerde de Dienst 
Milieu en Beheer een prototype van een 
nieuw ontworpen vuilcontainer voor ge 

bruik in de binnenstad. Het ontwerp gaat 
uit van vier, qua maatvoering en kleurge- 
bruik op elkaar afgestemde containers op 
een stelframe, die eventueel geschakeld 
kunnen worden, voor respectievelijk pa- 
pier, glas, GFT en overig afval. Het 
nieuwe model neemt ongeveer een parkeer- 
plaats in en heeft dezelfde hoogte als 
een personenauto. 
Men is nu druk doende te bepalen hoeveel 
en op welke plekken die containers ge- 
plaatst moeten worden. De dienst zal ver- 
volgens met de bewoners rond die plekken 
contact opnemen, of men daar mee in kan 
stemmen. 
Gezegd moet worden dat het ontwerp heel 
wat vriendelijker oogt dan de huidige 
betonnen bakbeesten, die her en der reeds 

in de stad staan. 
Toch zijn wij als wijkvereniging niet 
echt gelukkig met deze wijze van afval 
ophalen. Met name voor oudere bewoners 
kan het bezwaarlijk zijn om met (zware) 
zakken te gaan sjouwen, die dan ook nog 
eens hoog opgetild moeten worden om ze in 
de containers te kunnen deponeren. Om de 
klep te openen van het prototype moet men 
op een stang gaan staan. Dit ging nogal 
zwaar. Zeker voor ouderen vormt dit een 
tweede bezwaar. Een praktisch bezwaar is 
het volgende: hoe krijg ik (nat) afval 
zonder morsen in die container. Plastic 
zakken zijn voortaan uit den boze. Papie- 
ren zakken scheuren onherroepelijk. Van 
de gemeente heb ik nog geen oplossing 
daarvoor gehoord. 
Het liefst zouden we de huidige regeling 
van twee maal per week aan huis ophalen 
gehandhaafd zien. Ook dan is echter de 
vraag hoe men zo praktisch mogelijk die 
scheiding tussen GFT- en gewoon afval kan 
realiseren. 

Reactie gevraagd 
Kortom, er blijven vraagpunten over. Het 
bestuur zou daarom graag uw reactie horen 
op de voorstellen van de gemeente. Stuur 
uw reactie, liefst voor eind augustus, 
naar de postbus van de vereniging of stop 
hem bij de bestuursleden in de bus. Af- 
hankelijk van het aantal en de soort re- 
acties zullen wij hierover iets organise- 
ren, wellicht in samenwerking met andere 
binnenstadswijken. 
Weliswaar konden we een maand later in de 
krant lezen, dat de aanschaf van de con- 
tainers waarschijnlijk wordt uitgesteld 
tot begin volgend jaar in verband met de 
financiele tekorten van de gemeente, 
daarmee is het plan nog niet van de baan. 

Joop Gerritsen 

Concert in Waalse kerk 

Wij maken u alvast attent op een concert 
op zondag 12 september a.s. in de Waalse 
kerk in de Breestraat. Er zal een optre- 
den van het Gitaar-duo plaatsvinden. 
Aanvang 20.00 uur. 

Het Smalle Pandje Met De Brede Sortering 
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Toen eind vorig jaar berichten verschenen 
dat weer werd gewerkt aan een ontwerp 
voor nieuwbouw voor het archief aan de 
Boisotkade en de Vliet, stuurde het wijk- 
verenigingsbestuur onmiddellijk een brief 
aan de gemeente. Op grond van teleurstel- 
lende ervaringen met de eerdere nieuw- 
bouwplannen, is in die brief op voorhand 
aangegeven aan welke kriteria het ont- 
werp, volgens de wijkvereniging, dient te 
voldoen. Deze brief is in het wijkkrantje 
afgedrukt. 

13 april j.l. is een informatie-avond 
gehouden, waarin de gemeente omwonenden 
kennis liet maken met de te volgen proce- 
dure en het schetsontwerp van het jongste 
plan (van B & D architekten BV). 
Om van het bestemmingsplan te kunnen af- 
wijken, zonder het eerst te moeten aan- 
passen, wordt de artikel-19-procedure 
gevolgd; beklemtoond is dat ook bij deze 
procedure inspraak mogelijk is en bezwaar 
kan worden gemaakt. 

Kort samengevat zijn de kernpunten van 
het schetsontwerp: 

archiefruimte inpandig, kantoorruimte 
aan de buitenzijde; 
aan de Vlietzijde aanpassing aan de 
aangrenzende bebouwing, door ongeveer 
op dezelfde hoogte als de kroonlijs- 
ten van de oude huizen een gevellijst 
aan te brengen en geleding van de 
gevel te suggereren middels vertikale 
nisjes; de hoogste verdieping ligt 
terug en is onopvallend vanaf de 
Vliet; 
aan de Boisotkade-zijde ligt de bega- 
ne grond achter arcaden; 
door iets terugliggende glazen trap- 
penhuizen staat de nieuwbouw optisch 
"los" van de huizen en het oude 
hoofdgebouw; de zijgevels blijven 
zichtbaar; 
de rooilijnen worden niet overschre- 
den, de scherpe hoek Vliet/Boisotkade 
is afgerond; 
het exterieur zal niet te lijden heb- 
ben van het krappe budget, er zullen 
goede materialen worden gebruikt; 
het tuintje blijft gehandhaafd, de 
straat wordt niet doorgetrokken. 

De omwonenden volgen al jaren met argus- 
ogen wat er voor deze hoogst gevoelige 
plek wordt bedacht. Toch klopt de be- 
richtgeving in de pers, waaruit was op te 
maken dat deze buurtbewoners nu "mild 
waren gestemd". Uit de hierboven vermelde 
punten blijkt al dat de ontwerper zijn 
best heeft gedaan rekening te houden met 
de omgeving. 

Natuurlijk was er ook kritiek; de belang- 
rijkste kanttekeningen en aanbevelingen 
waren: 

de ramen aan de Vlietzijde zouden 
"vertikaler" moeten worden, om beter 
te harmoniëren met de aangrenzende 
gevelwand; de ronde "patrijspoorten" 
aan de Vlietzijde vallen uit de toon 
en moeten rechthoekige ramen worden; 
er is wellicht een betere suggestie 
van geleding mogelijk dan door de 
nisjes; 
naast waardering dat het gebouw zich 
weinig aan de omgeving opdringt, 
meent een enkeling dat juist wat 
meer "spektakel" op de hoek gewenst 
is; 
het neonbord dat de entree aanduidt 
is niet mooi. 

De overburen verliezen hoe dan ook een 
stukje uitzicht. De aandacht van vele 
aanwezigen ging overigens vooral uit naar 
de mate en de vorm waarin het huidige 
tuintje kan worden behouden. 

Afgesproken werd om een bouwbegeleidings- 
kommissie in te stellen, waarin vertegen- 
woordigers van de buurtbewoners de gele- 
genheid krijgen om tijdens het verdere 
ontwerpproces van gedachten te wisselen 
met de architekt, de gebruikers en ambte- 
naren. Deze "begeleiding" is beperkt tot 
de uiterlijke verschijningsvorm van het 
gebouw en het tuintje. Er hebben vier 
buurtbewoners zitting in, waarbij onder- 
getekende tevens het wijkverenigingsbe- 
stuur vertegenwoordigt. 

Op 29 juli j.l. werd de eerste keer door 
deze kommissie vergaderd. Ar chi tekt Van 
Hille presenteerde er zijn uitwerking van 
het schetsontwerp, waarbij in verheugende 
mate rekening was gehouden met de punten 
van kritiek en aanbeveling die op de in- 
fo-avond naar voren waren gebracht. De 
belangrijkste punten van bespreking wa- 
ren: 

de ramen op de begane grond aan de 
Vlietzijde worden "vertikaler"; aan- 
gedrongen is op gelakte kozijnen 
( geen metaalkleur) met flinke neg- 
gen; de "patrijspoorten" zijn ver- 
vangen door rechthoekige ramen; 
de nisjes zijn vervangen door regen- 
pijpen, omhuld door plantenroosters; 
er is nog van gedachten gewisseld 
over alternatieven; de gevellijst 
wordt ietwat onderbroken, om aan. de 
geledingssuggestie bij te dragen; 
het trappenhuis aan de Vlietzijde is 
verlaagd; 
de arcaden zijn breder en de kolom- 
men zwaarder geworden; de Boisotka- 
de-zijde is daarmee juist wat minder 
"vertikaal" geworden, waardoor de 
harmonie met het neogotische hoofd- 
gebouw niet is bevorderd; dat geldt 
ook voor de raamindeling; 
aan deze zijde is de nieuwbouw ui- 



ter kennisneming 
L_om te behouden_, 

VERS LAG Algemene Ledenvergade- 
ring d.d. 26 april 1993 

Aanwezig: 13 leden 

We worden in de wijk de laatste jaren 
geregeld verrast met nieuwe monumentale 
kunstuitingen. De gemeente timmert als 
het ware flink aan de weg en dat allemaal 
onder het motto 'Heb een momentje voor 
een monument je' . 2 
Laat ik in het kort met u even een paar 
van deze kunstzinnige obstakels bespre- 
ken. Op het terrein van de Hortus Botani- 
cus is een Burcht nieuwe· stijl versche- 
nen. Een reusachtige doorbroken cirkel 
van baksteen met veel te dikke en te 
grijze voegen. 
Aan de Garenmarkt is wat ruimte gemaakt 3 
voor een buitenaards ruimteschip, dat 
helaas verkeerd geland is en daardoor nu 
dreigt om te vallen. De bestuurder kwam 
met de schrik vrij. En, last but not le- 
ast, -ik zou het bijna vergeten- het Rem- 
brandt-monument in de Weddesteeg. Hier 
heeft men getracht alle mogelijkheden van 
gekleurd asfalt eens op een rijtje te 
zetten. 4 
Men behoeft geen aandachtige lezer te 
zijn om te snappen dat ik nu niet erg 
gecharmeerd ben van deze kunst. Overigens 
vind ik de laatste nog het aardigst, maar 
dat doet niet ter zake. Het zijn niet 
bepaald de monumenten waar ik met mijn 
bezoek tijdens een wandeling door de bin- 
nenstad eens uitgebreid naar zou gaan 
staan kijken. Ik probeer deze plekken 
juist te vermijden. 
De monumenten zijn naar mijn smaak te 
grof, klompig om hetmaar zo te noemen. 
Maar het belangrijkste is wel dat ze zo 
nietszeggend zijn. Ze hadden overal kun- 
nen staan. En die veelzijdigheid bevalt 
me niet. 
Het heeft er alle schijn van dat de ma- 
kers niet geplaagd werden door een· rijke 
fantasie. Dat is jammer maar niet hun 
fout. Wat ik betreur is dat de opdracht- 
gevers zo weinig bezield en slagvaardig 
naar goede kunstenaars op zoek gaan. Bij 
hun commentaren heb ik altijd weer het 
gevoel alsof ze uit twee kwaden de minst 
slechte moesten kiezen. En eigenlijk is 
dat wel een beetje zuur als je bedenkt 
dat we voor jaren tegen iets aan moeten 
kijken, wat met duur gemeenschapsgeld 
betaald is. 

5 

1 

O. Verpeinzer 

Opening 

Mevr. Schölvinck en de heer Creyghton 
(2 leden van het bestuur) zijn ver- 
hinderd. 

Verslag van de Algemene Ledenvergade- 
ring d.d. 7 mei 1992, gepubliceerd in 
de Hart van de Stad Krant nr. 62 van 
juli 1992 

Het verslag wordt goedgekeurd zonder 
enig bezwaar. 

Mededelingen en ingekomen en uitgega- 
ne stukken 

Voor dit onderdeel wordt verwezen 
naar het Jaarverslag dat in dé Hart 
van de Stad Krant nr. 65 gepubliceerd 
is, en waarin de belangrijkste cor- 
respondentie vermeld is. 

Jaarverslag 1992 

Leden 
Hierin wordt een correctie aange- 
bracht. Het aantal uit het ledenbe- 
stand verwijderde leden wordt 17 
i.p.v. 18. Het Jaarverslag wordt ver- 
der goedgekeurd. 

N.a.v. Horeca 
Er bestaat verwondering over sluit- 
ingstijden e.d. Horeca Nota 1993: 
bedoeling van politie en Gemeente is 
de regels strikter na te leven. Een 
latere openstelling wordt algemeen 
toegestaan. De vraag rees of wij iets 
merken van onze inbreng op de in- 
spraakavonden. Geconcludeerd moet 
worden dat onze inzet geen zoden aan 
de dijk zet. Doch hetzelfde geldt 
voor de horeca zelf. Het eigen beleid 
van de Gemeente en politie blijft 
aangehouden. De "rode kaart" zou mis- 
schien nog sneller gegeven moeten 
worden. De aanwezige leden wordt ge- 
vraagd of er klachten zijn in de 
wijk. Genoemd worden de rumoerige 
auto's na sluitingstijd horeca en het 
Augustinus eeuwfeest. Algemene aanra- 
der: zelf bellen naar de politie 
helpt meer. Zij houden tellingen en 
een databank bij. 

FIRMA DE GEUS 
Speclalltelten: Boerenkaas - Wijnen - Dleetartikelen 

DOEZASTRAAT 8- 2311 HB - LEIDEN 

VERDEN TELAI 
REST AU RANT ART. 461. 

KAISERSTRAAT 7 LEIDEN TEL. 071-143388 
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5 Financieel Jaarverslag 1992 

De penningmeester legt een en ander uit 
aan de hand van het verslag. De belang- 
rijkste uitgaven waren het afgelopen jaar 
de aanschaf van een computer en printer, 
de forumdiscussie en de wijkkrant. De 
kascommissie is nog niet bij elkaar ge- 
weest, zodat het jaarverslag feitelijk 
nog niet goedgekeurd kan worden. Besloten 
wordt het daarom onder voorbehoud van de 
uitslag van de kascmomissie goed te keu- 
ren. 

6 Begroting 1994 

De penningmeester vervolgt met de begro- 
ting over 1994. Deze zal er anders uit- 
zien dan de voorgaande wegens de vermin- 
derde inkomsten uit advertenties. De aan- 
wezige leden geven hun instemming. 

7 Wat verder ter tafel komt 

De plannen betreffende het Gravensteen 
ondervinden veel weerstand. 
Quintus, dat in het oude PTT pand komt, 
mag geen ingang aan de Breestraat krij- 
gen. Overlast verwachten wij, gezien de 
dikke muren, niet. 
Binnenkort zal de architect een presen- 
tatie van het Sleutelhofproject geven. 
Het Archief heeft een nieuw bouwplan 
gekregen dat enigszins tegemoet komt aan 
de bezwaren van de buurtbewoners. Hoewel 
deze bewoners mild reageerden blijft er 
echter weerstand. Eind '91 heeft de wijk- 
vereniging een pakket eisen overgelegd. 
Dit betrof de studieruimte aan de buiten- 
zijde en de goothoogte en rooilijn die 
beiden binnen het bestemmingsplan moesten 
blijven. Het geheel moest harmoniëren met 
de omgeving. Het grootste bezwaar van de 
buurtbewoners betreft vooral de te grote 

hoogte van de gevel aan de Vliet. Dit 
standpunt zal de wijkvereniging steunen. 
Er zal tenslotte een art. 19 procedure 
komen om het bestemmingsplan te wijzigen 
voor het binnenterrein, dat volgebouwd 
zal worden. 

8 Rondvraag 

Gevraagd wordt of wij een brief kunnen 
schrijven naar de Gemeente over de over- 
last van uitwerpselen van honden in en om 
het Van der Werfpark. Het 'hondenrooster' 
bij de ingang van het park werkt niet, 
evenmin als de hondenuitlaatstrook al- 
daar. Ook komt de vraag aan de orde of de 
hondenuitlaatstrook van de Boisotkade bij 
het Ruime Conciëntieplein niet naar de 
strook voor het archief verplaatst kan 
worden. 
Beatrix-linde: Voor het plaatsen hiervan 
is op de balans een reservering gemaakt 
van f 3. 500, 00. Kan hier niet een geza- 
menlijke actie met de Gemeente ondernomen 
worden? Misschien kan de Gemeente een 
boom uit een ander deel van Leiden ver- 
plaatsen. In dat geval kunnen wij er bij- 
voorbeeld een hek omheen zetten. Overi- 
gens zijn andere ideeën nog welkom. 
kDe Gemeente zoekt locaties voor afval- 
bakken/verzamelplaatsen. Wij hebben nog 
geen plan ontvangen, doch houden het goed 
in de gaten. Wij zijn feitelijk tegen 
elke vorm van verzamelen van afval in 
centrale bakken/containers. Dit klemt met 
name in een historische stad als de onze. 
Vuil levert meer hinder op dan glas/pa- 
pier, met name in de zomer. We zullen 
informeren over de plannen. Misschien is 
het een idee voor een forumavond. 
Een lid wijst ons op het nut van de 
wijkagent. Zijn er problemen: meld dit! 
Hetzelfde lid stelt voor op de binnen- 
zijde van het opgaveformulier voor nieuwe 
leden advertenties te plaatsen. Zodoende 
gaat er geen tekst verloren. De kosten 
van het lidmaatschap voor een persoon 
zijn niet op de laaste bon vermeld. 
Verder zijn de volgende punten aan bod 
gekomen: Honden in het Van der Werfpark, 
vervanging gekapte boom in het Van der 
Werfpark, glasscherven in de buurt, over- 
last opleverende rondvaartboten, vuilnis 
op hoek Langebrug/Pieterskerkchoorsteeg 
en ten slotte de zinloze 'rode kop' par- 
keerpalen. Al deze punten zullen door het 
bestuur ter harte genomen worden. 

9 Sluiting 
De hamer valt om 22.25 uur. 

iää±er[pilei 
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Lelds schilder- en tekengenootschap 

"ARS AEMULA NATURAE' ' 
Dag- en avondkursussen 

- akwarelleren - tokonon 
- modeltekenen - etsen 
- boetseren - schilderen 
Pieterskerkgracht 9, Leiden 
Inlichtingen: Tel.: 071-14 07 84 
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Vrijdag 11 juni presenteerde de Dienst 
Milieu en Beheer een prototype van een 
nieuw ontworpen vuilcontainer voor ge 

bruik in de binnenstad. Het ontwerp gaat 
uit van vier, qua maatvoering en kleurge- 
bruik op elkaar afgestemde containers op 
een stelframe, die eventueel geschakeld 
kunnen worden, voor respectievelijk pa- 
pier, glas, GFT en overig afval. Het 
nieuwe model neemt ongeveer een parkeer- 
plaats in en heeft dezelfde hoogte als 
een personenauto. 
Men is nu druk doende te bepalen hoeveel 
en op welke plekken die containers ge- 
plaatst moeten worden. De dienst zal ver- 
volgens met de bewoners rond die plekken 
contact opnemen, of men daar mee in kan 
stemmen. 
Gezegd moet worden dat het ontwerp heel 
wat vriendelijker oogt dan de huidige 
betonnen bakbeesten, die her en der reeds 

in de stad staan. 
Toch zijn wij als wijkvereniging niet 
echt gelukkig met deze wijze van afval 
ophalen. Met name voor oudere bewoners 
kan het bezwaarlijk zijn om met (zware) 
zakken te gaan sjouwen, die dan ook nog 
eens hoog opgetild moeten worden om ze in 
de containers te kunnen deponeren. Om de 
klep te openen van het prototype moet men 
op een stang gaan staan. Dit ging nogal 
zwaar. Zeker voor ouderen vormt dit een 
tweede bezwaar. Een praktisch bezwaar is 
het volgende: hoe krijg ik (nat) afval 
zonder morsen in die container. Plastic 
zakken zijn voortaan uit den boze. Papie- 
ren zakken scheuren onherroepelijk. Van 
de gemeente heb ik nog geen oplossing 
daarvoor gehoord. 
Het liefst zouden we de huidige regeling 
van twee maal per week aan huis ophalen 
gehandhaafd zien. Ook dan is echter de 
vraag hoe men zo praktisch mogelijk die 
scheiding tussen GFT- en gewoon afval kan 
realiseren. 

Reactie gevraagd 
Kortom, er blijven vraagpunten over. Het 
bestuur zou daarom graag uw reactie horen 
op de voorstellen van de gemeente. Stuur 
uw reactie, liefst voor eind augustus, 
naar de postbus van de vereniging of stop 
hem bij de bestuursleden in de bus. Af- 
hankelijk van het aantal en de soort re- 
acties zullen wij hierover iets organise- 
ren, wellicht in samenwerking met andere 
binnenstadswijken. 
Weliswaar konden we een maand later in de 
krant lezen, dat de aanschaf van de con- 
tainers waarschijnlijk wordt uitgesteld 
tot begin volgend jaar in verband met de 
financiele tekorten van de gemeente, 
daarmee is het plan nog niet van de baan. 

Joop Gerritsen 

Concert in Waalse kerk 

Wij maken u alvast attent op een concert 
op zondag 12 september a.s. in de Waalse 
kerk in de Breestraat. Er zal een optre- 
den van het Gitaar-duo plaatsvinden. 
Aanvang 20.00 uur. 
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Toen eind vorig jaar berichten verschenen 
dat weer werd gewerkt aan een ontwerp 
voor nieuwbouw voor het archief aan de 
Boisotkade en de Vliet, stuurde het wijk- 
verenigingsbestuur onmiddellijk een brief 
aan de gemeente. Op grond van teleurstel- 
lende ervaringen met de eerdere nieuw- 
bouwplannen, is in die brief op voorhand 
aangegeven aan welke kriteria het ont- 
werp, volgens de wijkvereniging, dient te 
voldoen. Deze brief is in het wijkkrantje 
afgedrukt. 

13 april j.l. is een informatie-avond 
gehouden, waarin de gemeente omwonenden 
kennis liet maken met de te volgen proce- 
dure en het schetsontwerp van het jongste 
plan (van B & D architekten BV). 
Om van het bestemmingsplan te kunnen af- 
wijken, zonder het eerst te moeten aan- 
passen, wordt de artikel-19-procedure 
gevolgd; beklemtoond is dat ook bij deze 
procedure inspraak mogelijk is en bezwaar 
kan worden gemaakt. 

Kort samengevat zijn de kernpunten van 
het schetsontwerp: 

archiefruimte inpandig, kantoorruimte 
aan de buitenzijde; 
aan de Vlietzijde aanpassing aan de 
aangrenzende bebouwing, door ongeveer 
op dezelfde hoogte als de kroonlijs- 
ten van de oude huizen een gevellijst 
aan te brengen en geleding van de 
gevel te suggereren middels vertikale 
nisjes; de hoogste verdieping ligt 
terug en is onopvallend vanaf de 
Vliet; 
aan de Boisotkade-zijde ligt de bega- 
ne grond achter arcaden; 
door iets terugliggende glazen trap- 
penhuizen staat de nieuwbouw optisch 
"los" van de huizen en het oude 
hoofdgebouw; de zijgevels blijven 
zichtbaar; 
de rooilijnen worden niet overschre- 
den, de scherpe hoek Vliet/Boisotkade 
is afgerond; 
het exterieur zal niet te lijden heb- 
ben van het krappe budget, er zullen 
goede materialen worden gebruikt; 
het tuintje blijft gehandhaafd, de 
straat wordt niet doorgetrokken. 

De omwonenden volgen al jaren met argus- 
ogen wat er voor deze hoogst gevoelige 
plek wordt bedacht. Toch klopt de be- 
richtgeving in de pers, waaruit was op te 
maken dat deze buurtbewoners nu "mild 
waren gestemd". Uit de hierboven vermelde 
punten blijkt al dat de ontwerper zijn 
best heeft gedaan rekening te houden met 
de omgeving. 

Natuurlijk was er ook kritiek; de belang- 
rijkste kanttekeningen en aanbevelingen 
waren: 

de ramen aan de Vlietzijde zouden 
"vertikaler" moeten worden, om beter 
te harmoniëren met de aangrenzende 
gevelwand; de ronde "patrijspoorten" 
aan de Vlietzijde vallen uit de toon 
en moeten rechthoekige ramen worden; 
er is wellicht een betere suggestie 
van geleding mogelijk dan door de 
nisjes; 
naast waardering dat het gebouw zich 
weinig aan de omgeving opdringt, 
meent een enkeling dat juist wat 
meer "spektakel" op de hoek gewenst 
is; 
het neonbord dat de entree aanduidt 
is niet mooi. 

De overburen verliezen hoe dan ook een 
stukje uitzicht. De aandacht van vele 
aanwezigen ging overigens vooral uit naar 
de mate en de vorm waarin het huidige 
tuintje kan worden behouden. 

Afgesproken werd om een bouwbegeleidings- 
kommissie in te stellen, waarin vertegen- 
woordigers van de buurtbewoners de gele- 
genheid krijgen om tijdens het verdere 
ontwerpproces van gedachten te wisselen 
met de architekt, de gebruikers en ambte- 
naren. Deze "begeleiding" is beperkt tot 
de uiterlijke verschijningsvorm van het 
gebouw en het tuintje. Er hebben vier 
buurtbewoners zitting in, waarbij onder- 
getekende tevens het wijkverenigingsbe- 
stuur vertegenwoordigt. 

Op 29 juli j.l. werd de eerste keer door 
deze kommissie vergaderd. Ar chi tekt Van 
Hille presenteerde er zijn uitwerking van 
het schetsontwerp, waarbij in verheugende 
mate rekening was gehouden met de punten 
van kritiek en aanbeveling die op de in- 
fo-avond naar voren waren gebracht. De 
belangrijkste punten van bespreking wa- 
ren: 

de ramen op de begane grond aan de 
Vlietzijde worden "vertikaler"; aan- 
gedrongen is op gelakte kozijnen 
( geen metaalkleur) met flinke neg- 
gen; de "patrijspoorten" zijn ver- 
vangen door rechthoekige ramen; 
de nisjes zijn vervangen door regen- 
pijpen, omhuld door plantenroosters; 
er is nog van gedachten gewisseld 
over alternatieven; de gevellijst 
wordt ietwat onderbroken, om aan. de 
geledingssuggestie bij te dragen; 
het trappenhuis aan de Vlietzijde is 
verlaagd; 
de arcaden zijn breder en de kolom- 
men zwaarder geworden; de Boisotka- 
de-zijde is daarmee juist wat minder 
"vertikaal" geworden, waardoor de 
harmonie met het neogotische hoofd- 
gebouw niet is bevorderd; dat geldt 
ook voor de raamindeling; 
aan deze zijde is de nieuwbouw ui- 
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terlijk nog wat zelfstandiger gemaakt 
ten opzichte van het hoofdgebouw, 
door ook de linker hoek af te ronden, 
tot en met het dak; die afronding 
werd door de meeste aanwezigen minder 
geslaagd bevonden; 
de nieuwe hoofdingang, onder de arca- 
den, heeft een luifel gekregen, in 
plaats van het neonbord; de aanwezi- 
gen oordeelden dat aan de arcaden 
geen afbreuk mag worden gedaan door 
de luifel en de ingang naar voren te 
laten springen; dat zal ook niet ge- 
beuren; 
de architekt had zelfs een ontwerp 
voor het tuintje gemaakt! De aanwezi- 
gen konden zowel deze geste, als de 
uitwerking waarderen. Het groen zal 
laag zijn tegen de nieuwbouw en wat 
uitbundiger langs de waterkant. Ge- 
dacht wordt aan een steigertje. Een 
doorloop onder de arcaden wordt vol- 
doende geacht. In plaats van straat- 
verlichting wordt indirekte verlich- 
ting onder de arcaden gewenst. 
de trappenhuizen mogen 's avonds ver- 
licht blijven, maar geen kil schijn- 
sel werpen. 

De architekt heeft een prima verslag ge- 
maakt van deze bespreking. 

De tegemoetkomingen aan bewonerswensen 
betreffen vooral de aanpassing aan de 
aangrenzende bebouwing. Van Hille is 
daarbij geneigd om kompenserende details 
te ontwerpen, om zijn nieuwbouw voldoende 
eigen "smoel" te geven. Daaruit kan de 
hang naar verzelfstandiging van de nieuw- 
bouw ten opzichte van het oude hoofdge- 
bouw worden verklaard. Tevens zoekt hij 
nog naar een middenweg tussen de met de 
oude huizen harmoniërende raam- en geve- 
lindeling enerzijds en de eenheid en ei- 
gentijdsheid van de nieuwbouw anderzijds. 
Deze neiging zal ik niet aanmoedigen. 
In het· algemeen streven wij ernaar de 
ontwerper in zijn waarde te laten en niet 
op zijn stoel te gaan zitten. 

~1 ca6rt- 
S£CR00KU0$ SOI 

Jacqueline van Heteren 
Lange Brug 30 

2311 TM LEIDEN 
071-122 395 

academie 
sclentlflque de beauté - Paris 

1 oktober moet het 
definitief ontwerp 
gereed zijn, bij 
voorkeur met onze 
instemming. De 
bouwbegeleidings- 
kommissie komt 
daarvoor nog ten- 
minste één keer 
bijeen. 

Mijn konklusie van 
de procedure en de 
uitwerking tot nu 
toe luidt: zowel de 
toenemende mate 
waarin de ontwerper 

erin slaagt om tegemoet te komen aan de 
wensen van omwonenden, als de gelegenheid 
die geboden wordt aan de vertegenwoordi- 
gers om daaraan bij te dragen, zijn zeer 
te prijzen! Na het debacle van de Lucas 
van Leydenschool verdienen de Vliet en 
omgeving ook niet minder, maar wij moeten 
ons toch gelukkig prijzen dat dit plaats- 
vindt. 

Hans van Gelderen 

BELLEN HELPT 
Vrijdagavond 11 Juni. Ik heb zonet een 
late brief op de post gedaan en wandel 
terug naar huis, wanneer de stilte van de 
zomernacht plotseling verscheurd wordt 
door harde muziek en stemmen uit luid- 
sprekers. Ik kijk op mijn horloge: het is 
half twaalf. Een vreemde tijd om een ge- 
luidsinstallatie in de buitenlucht uit te 
proberen. Maar al spoedig wordt duidelijk 
dar er meer aan de hand is. De muziek 
schalt intussen zonder onderbreking in de 
nacht, en bijkomende geluiden duiden on- 
miskenbaar op een feest vlakbij in de 
open lucht. Van slapen kan op deze manier 
toch niets terecht komen, dus ga ik maar 
eens poolshoogte nemen op de plaats des 
onheils. Die is niet moeilijk te vinden: 
het feestrumoer komt uit de tuinen tussen 
Pieterskerkhof en Rapenburg. Een studen- 
tenfeest, hoor ik iemand zeggen. 

Ik bel aan bij een van de studentenhuizen 
en vraag of men niet op kan houden met 
dat lawaai. "Het is anders erg leuke mu- 
ziek", krijg ik ten antwoord. "Best moge- 
lijk, maar jullie houden wel de halve 
buurt uit de slaap". Dat lijkt niet veel 
indruk te maken, dus vertel ik er maar 
meteen bij dat ik de politie ga bellen 
als er niet onmiddellijk gestopt wordt. 
"Dan verstoort u een leuk feest", werpen 
ze tegen. Verder discussiëren heeft niet 
veel zin meer, besef ik. Honderden mensen 
in hun omgeving uit hun slaap houden en 
zich dan nog beklagen dat iemand hun 

daarin stoort - daar valt niet tegen op 
te praten. 

was ik gelijk verliefd op het interieur. 
Ik heb Zierikzee gevraagd of hij mij de 
zaak niet wilde verkopen als hij ooit zou 
stoppen. Daar praatte hij een beetje 
overheen, want volgens mij had hij het 
prima naar zijn zin. De hele dag stond de 
klassieke radiozender aan. Regelmatig 
kwam er eens iemand binnen om een praatje 
te maken, want hij was een zeer gezien 
figuur in de buurt. En dat is precies wat 
ik al lange tijd zoek: een ontspannen 
bestaan als zelfstandige. Ik hoef niet de 
hele wereld te hebben, als ik maar lekker 
kan werken met Hilversum vier aan." 

EJ 

TECHNISCH BEWONERS ADVI- 
SEURS HOUDEN SPREEKUUR IN 
DE BUURT I 
Sinds kort houden de Technisch Bewoners 
Adviseurs (TBA's) van de Stichting Wel- 
zijn elke week spreekuur in de drie Raad 
& Daadwinkels. Elke Leidenaar kan daar 
naar toe gaan met vragen over zijn of 
haar huis. 

Lekker wonen is belangrijk. Lekker warm, 
droog en rustig onder je eigen dak. In je 
eigen huis, flat of kamer. Een plek waar 
je graag thuis komt. Het is jammer, dat 
niet elke Leidenaar lekker woont. Omdat - 
bijvoorbeeld - het dak lekt, of de ver- 
warming het niet (goed) doet, of omdat de 
huur te hoog is. Maar ja: wat doe je er- 
aan? 

De TBA kan helpen 
Bij de Stichting Welzijn werken drie 
TBA's. Het zijn Frans Baks, Pieter Jansen 
en Leo ter Haar. Zij kunnen mensen met 
vragen en of problemen over hun huis goe- 
de raad geven. Ze hebben verstand van 
bouwen, verbouwen en van wat daar alle- 
maal bij komt kijken. Ze weten precies 
hoe je vochtproblemen kunt aanpakken. Zo 
weten de weg naar huisiegenaren en ge- 
meente-ambtenaren. Ze kennen de regels 
van wat mag en wat niet mag. 

Waar zijn die TBA's? 
De TBA's zitten niet bij de gemeente. Het 

zijn onafhankelijke adviseurs die werken 
in opdracht van bewoners. Ze zijn gemak- 
kelijk bereikbaar, en iedereen kan hen om 
hulp, steun en goede raad vragen. Hun 
vaste plek is bij de Stichting Welzijn 
aan de Breestraat 117, telefoon: (071)16 
77 99. U kunt bellen of langsgaan (maar 
bel dan svp eerst even voor een af- 
spraak). Op vrijdag zijn ze afwezig. 

Spreekuur in de Raad & Daadwinkels 
Bovendien houden de TBA' s nu elke week 
spreekuur in de drie Raad & Daadwinkels. 
U kunt erheen gaan of bellen tijdens het 
spreekuur. 
Hieronder het adres van de dichtsbijzijn- 
de Raad & Daadwinkel en de dag en tijd 
van de spreekuren: 

in Pancras Oost/Noordrijnevest: Ui- 
terstegracht 75, tel. 144337, elke 
dindagochtend van half tien tot 
twaalf uur. 

Nieuwe folder 
Er is een nieuwe folder waarin staat hoe 
de TBA's u kunnen helpen. De folder is op 
veel plaatsen te krijgen. Onder andere in 
de Raad & Daadwinkels en bij de Stichting 
Welzijn. 

BLIJF NIET ZITTEN MET UW PROBLEMEN 
VRAAG GOEDE RAAD AAN DE TBA'S! 

Vuilcontainers 
binnenstad? 
Zoals bekend is de gemeente binnenkort 
wettelijk verplicht het huisafval ge- 
scheiden in te zamelen. In de buitenwij- 
ken wordt het gewone afval en het zg. 
GFT-afval al gescheiden opgehaald. De 
bewoners beschikken daartoe over twee 
containers, een bruine voor het normale 
afval en een groene voor het GFT-afval. 
Om de 14 dagen wordt een van de twee door 
de gemeente geleegd. 
In de binnenstad en bij hoogbouw zijn 
deze containers veelal niet in huis te 
plaatsen. De gemeente heft daarom naar 
een andere oplossing gezocht. 
In plaats van ophalen aan huis dient men 
straks zelf zijn afval gescheiden naar 
containers te brengen. 
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Het enige stuk van het pandje waar Nuste- 
ling wel driftig aan het timmeren sloeg 
is de gang. "Ik heb de verveloze muren 
voor een deel betimmerd. Zo laat je zien 
dat er een nieuwe wind waait door het 
bedrijf en dat het geen gemaksbod is om 
alles zoveel mogelijk in de oude staat te 
houden. Een deel van de muur bij de tele- 
foon verf ik niet. Daar schreef Zierikzee 
allerlei nummers en boodschappen op en 
het leek de familie en mij een aardig 
idee om dat zo te laten." 

J.ZIERIKZEE 
' HAN NAART 

ONDER RIJKST0EZICHT GEDIPL. 
SCHOENHERSTELLER 

Ook aan de buitenkant zal er voorlopig 
niet veel aan het pand veranderen. De 
eenvoudige ( l 9e eeuwse?) gevel met deur 
en twee ramen blijft ongewijzigd, alleen 
de buitenboel wordt opgeschilderd. Bin- 
nenkort komen er weer bakken met gerani- 
ums voor de ramen, net zoals Zierikzee 
jarenlang het groen in zijn vensters 
koesterde. Boven de werkplaats ligt een 
rommelzolder onder een onbeschutte kap. 
De enige dakkapel die nu nog met houten 
platen is dichtgetimmerd krijgt een verf- 
je en nieuwe ruiten, maar daar blijft het 
voorlopig bij. Omdat het pandje veel ach- 
terstallig onderhoud heeft wordt bekeken 
of in samenwerking met de gemeente een 
subsidie van monumentenzorg kan worden 
verkregen. Zelfs elementaire voorzienin- 
gen als gas en water ontbreken. Het toi- 
let op het binnenplaatsje achter de werk- 
plaats wordt doorgespoeld met regenwater 
dat in een ton wordt opgevangen. Nuste- 
ling staat echter huiverig tegenover al 
te rigoureuze ingrepen: "Als je hier bin- 
nenkomt is het alsof je in een tijdmachi- 
ne bent gestapt. Die entourage wil ik 
behouden en bij een restauratie is de 
kans groot dat die verdwijnt. Schoenmake- 
rijen als deze bestaan gewoon niet meer. 
Het is allemaal modern en strak met veel 
wit en lichtblauw en lamellen voor de 
ramen. Ik vind het prima, maar ik houd er 
niet van." 

Enthousiaste reactie buurt 
Buurtbewoners hebben enthousiast gerea- 
geerd op de plannen van Nusteling. "De 
werkplaats is het enige dynamische plekje 
in de straat, waar verder alleen woonhui- 

zen staan. De mensen vinden het leuk dat 
er weer wat gebeurt in hun straat en ze 
zijn ook buitengewoon behulpzaam. Water 
mag ik bij een van de buren halen. Ik ken 
die mensen nauwelijks, maar ik heb direct 
een sleutel gekregen. Dat is kenmerkend 
voor de manier waarop de mensen hier met 
elkaar omgaan." De schoenmaker denkt het 
waterprobleem voorlopig op te lossen door 
een jerrycan met een kraantje te instal- 
leren. "Het is een beetje moeilijk om 
klanten koffie aan te bieden en in de 
toekomst heb ik voor de bedrijfsuitoefe- 
ning ook water nodig. Ik wil hier onder 
meer orthopedische maatschoenen gaan ma- 
ken en daarbij heb je water nodig om gip- 
sen modellen te maken." 
Over de levensvatbaarheid van zijn be- 
drijf maakt Nusteling zich geen zorgen, 
ook al is dit de eerste keer dat hij voor 
zichzelf begint. Tot voor kort werkte de 
Oegstgeestenaar bij de Annakliniek in 
Leiden, waar hij in kader van een reorga- 
nisatie moest vertrekken. Momenteel werkt 
hij free-lance in de schoenenbranche en 
studeert hij voor het diploma orthope- 
disch maatschoenmaker. 
"Ik wil mij richten op de kwaliteits- 
schoen. De mensen betalen bij mij meer 
dan bij de hakkenbar, maar vanuit dat 
principe werkte Zierikzee ook. Ik heb 
goede hoop dat dat lukt. Het bedrijf noem 
ik ook nadrukkelijk een schoenmakerij, 
maar naast het reparatiewerk wil ik ook 
schoenen gaan maken, liefst op een zo 
ouderwets mogelijke manier. Waarom? Omdat 
maatschoenmaker mijn vak is en het mooi 
is om te doen." 
Nusteling wil daarvan niet de voornaamste 
activiteit maken, "maar ik wil toch kij- 
ken of mensen bereid zijn een fors bedrag 
te betalen voor handgemaakte schoenen. 
Maatpakken die drie à vier keer zo duur 
zijn dan een goed confectiepak worden ook 
verkocht. Een Mercedes doet niet onder 
voor een Rolls Royce, maar als mensen er 
het geld voor hebben kopen ze toch de 
duurste auto. En waarom? Enerzijds na- 
tuurlijk uit snobisme, maar anderzijds 
omdat ze het leuk vinden dat een echt vak 
nog bestaat." 

Ontspannen bestaan 
In de toekomst wil de ondernemer ook or- 
thopedische schoenen gaan maken. "Dat is 
een vak waarin je gemakkelijk je brood 
kan verdienen. Voordat ik aan ziekenfond- 
sen kan leveren moet ik eerst mijn diplo- 
ma halen en dat hoop ik binnenkort te 
doen." 
Rijk zal de nieuwe schoenmaker van zijn 
nering niet worden, maar dat is ook niet 
zijn bedoeling. "Deze werkplaats is voor 
mij een droom. Toen ik een paar jaar ge- 
leden door de Bakkersteeg fietste en Zie- 
rikzee achter het raam aan het werk zag 
dacht ik direct: zoiets wil ik ook. Ik 
ben gelijk op hem afgestapt om een 
praatje te maken en toen ik binnenliep 

Politie 
Het is tegen middernacht wanneer ik de 
politie bel. Ik ben niet de eerste. "Er 
zijn al veel meer klachten binnengeko- 
men", vertelt de man aan de andere kant 
van de lijn. "En er is al een wagen on- 
derweg. Maar u woont nu eenmaal in een 
studentenstad, helemaal te vermijden is 
dit soort overlast nooit". De politie 
vindt het blijkbaar niet altijd leuk om 
feestjes te verstoren. Toch blijft het 
vreemd dat juist de politie zich geroepen 
voelt om nachtelijke overlast van studen- 
ten te vergoelijken. Studenten mogen zich 
van mij zoveel uitleven als ze maar wil- 
len. Maar dat hoeft toch niet te gebeuren 
ten koste van hun medebewoners? 

Inmiddels lijkt de komst van de politie- 
wagen toch enig effect gesorteerd te 
hebben. Het geluid van de muziek neemt af 
en valt zelfs tijdelijk weg. Maar de rust 
is slechts van korte duur. Het is half 
een wanneer ik de politie ten tweede male 
bel. Het geluid is weer tot het oude, 
keiharde, volume aangezwollen. De wacht- 
commandant klinkt ditmaal oprecht ver- 
baasd. "Is het opnieuw begonnen? Dan zijn 
de heren wel heel kort van memorie". Nu 
wordt er blijkbaar duidelijker actie on- 
dernomen. Binnen vijf minuten valt de 
muziek weg en treedt een weldadige stilte 
in. 
Bellen werkt dus wel degelijk! Als er 
maar wordt volgehouden en 
als er maar voldoende mensen bellen! 

Een van de vele 
Overigens was dit maar een voorbeeld uit 
de vele die zich de afgelopen tijd hebben 
voorgedaan. Als het mooi weer is, is het 
vrijwel ieder weekend raak. Het Leids 
Dagblad maakte op 1 juni gewag van "tien- 
tallen meldingen" bij de poli tie in het 
weekeinde. "De kroon spanden een massale 
feestpartij in studentenhuis 't Wallon 
aan de Papengracht en een privé feest in 
de Julianastraat". Op de Papengracht nam 
de politie zelfs de geluidsinstallatie in 
beslag. Dat gebeurde na diverse telefoon- 
tjes van omwonenden, en nadat eerdere 
verzoeken aan de studenten om het kalmer 

aan te doen waren genegeerd .... om zes 
uur's ochtends. Met andere woorden, de 
betreffende omwonenden hebben die zater- 
dagnacht nauwelijks een oog dicht gedaan! 
Waarom moest het zo lang duren vóór de 
politie ingreep? Het in beslag nemen van 
een geluidsinstallatie mag er dan daad- 
krachtig uitzien, de omwonenden zouden 
toch heel wat beter geholpen zijn als de 
politie daar zes uur eerder toe was over- 
gegaan. En ook voor de studenten van het 
Wallon, die met grote regelmaat dit soort 
festijnen organiseren, zou het signaal 
wat duidelijker zijn overgekomen. Het 
signaal, dat het met deze nachtelijke 
feesten op een grote binnenplaats, dus in 
de open lucht, afgelopen moet zijn. 

Laat u niet weerhouden 
Niet alleen de politie, ook de omwonenden 
kunnen misschien nog wat meer doen om 
zich tegen deze misstanden te verweren. 
Wacht niet te lang met klagen bij de 
boosdoeners, en aarzel niet meteen de 
politie te bellen wanneer men zich niets 
van de klachten aantrekt. En blijf bellen 
tot aan de overlast een einde is gemaakt. 

Veel mensen laten zich van klagen afhou- 
den omdat ze denken dat nachtelijk lawaai 
'nu eenmaal' bij een binnenstad hoort, en 
dat studenten 'nu eenmaal' veel feest 
vieren, bij voorkeur alweer 's nachts. 
Maar er is niets vanzelfsprekends of on- 
vermijdelijks aan geluidsoverlast. Augus- 
tinus heeft meer dan twee weken lang 
feest gevierd vanwege het honderd- jarige 
bestaan. Zelfs de buren hebben er nauwe- 
lijks last van gehad. Onnodig lawaai, en 
vooral nachtelijk lawaai, maken de stad 
minder leefbaar. Ook al vinden sommige 
studenten (lang niet alle!) of lawaaiige 
buren of baldadige cafébezoekers het ge- 
woon om anderen hun muziek op te dringen 
en hun nachtrust te ontnemen, daarmee is 
het nog niet gewoon. Wie daar iets tegen 
onderneemt helpt zichzelf maar helpt ook 
anderen, en helpt tevens om de binnenstad 
bewoonbaar te houden. Wie de politie belt 
staat niet alleen. En hoe meer mensen er 
bellen, hoe beter het helpt. 
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